
4. Thans aanwezig in de bibliotheek van het museum „Het Catharina-gasthuis". 

5. De firma Focke en Meltzer werd in 1823 in het begin van de Kalverstraat 
bij de Dam gesticht door F r a n z F o c k e en S e b a s t i a a n M e l t z e r , 
beiden afkomstig uit Bürgstein in Bohemen, het land, dat van oudsher beroemd 
is om zijn kristal. De balans van het oprichtingsjaar is het enige archiefstuk, 
dat nog in het bezit van de firma is. Franz Focke stierf als vrijgezel, zodat 
de zaak door de Meltzers werd voortgezet en wel door een jongere broer 
van Sebastiaan, I g n a t z. Deze had 6 zonen, van wie er weer vier aan de 
firma verbonden werden. Tijdens het beheer van één van hen, R h e i n h o 1 d 
(1860—1910), werd de zaak in Amsterdam in 1885 verplaatst naar een door 
de bekende architect B e r 1 a g e nieuwgebouwd pand, Kalverstraat 52, in 
welk pand de firma thans nog is gevestigd onder directie van J. I. L. K. A. 
M e l t z e r , een kleinzoon van genoemde Ignatz, en als onderdirecteur P a u l 
M e l t z e r , een kleinzoon van Rheinhold. Een andere kleinzoon van Ignatz, 
A l f r e d M e l t z e r , is directeur van het filiaal in Den Haag. 

E. G R E N D E L 

UIT DE EERSTE JAREN V A N DE MAATSCHAPPIJ 

Over de eerste jaren van de Maatschappij, toen deze nog een plaat
selijke Amsterdamse vereniging was, zijn wij zeer spaarzaam inge
licht. Het enige waar wij over beschikten was de „Korte schets der 
geschiedenis van de oprigting der Maatschappij" van de hand van 
W . S ( w a r t w o u t ) in het eerste nummer van de Berigten ( 1 ). 
Dit leverde, tezamen met het artikel van E. B. d e M e t z (2) „Hoe 
een Departement van de Nederlandsche Maatschappij ter Bevorde
ring der Pharmacie tot stand kwam", ook de gegevens voor mijn 
gedenkboek (3) ter gelegenheid van het honderdjarig bestaan. 

Jaren geleden kreeg ik een mapje in handen dat naast enkele 
latere stukken, nl. een gedrukte circulaire van een geneeskundig 
weduwe- en wezenfonds uit 1849, een aanbestedingscirculaire van 
een kinalevering aan het Rijksmagazijn uit 1869, een rapport van 
de Commissie van het departement Amsterdam inzake het Phar-
maceutisch Onderzoek van de bruine Java kina uit 1873 en een 
ongedateerde intekenlijst van het departement Amsterdam voor de 
oprichting van een standbeeld voor Boerhaave, tevens een aantal 
stukken bevat uit de eerste jaren van de Maatschappij. 

Het zijn twee jaarverslagen, uitgebracht door de secretaris Dr. S. 
S a r p h a t i over de jaren 1842—'43 en 1843—'44 aan de algemene 
vergadering, twee pakjes betaalde rekeningen van het departement 
Amsterdam uit de jaren 1842—'45, een circulaire van de Plaatselijke 
Commissie voor Geneeskundig Toevoorzigt te Amsterdam, inhouden
de het verzoek een alfabetische lijst van geneesmiddelen samen te 
stellen welke in het ressort het meest algemeen in • gebruik zijn, 
gedateerd 17 nov. 1842 en ten slotte een tweetal rapporten over het 
drinkwateronderzoek uit 1843. Deze laatste zijn door mij reeds 
eerder gepubliceerd (4). Het geheel is kennelijk afkomstig uit het 
oude archief van het departement Amsterdam en vormt waar
schijnlijk het restant hiervan. 

Aangezien de Berigten van de Maatschappij eerst in 1845 
beginnen, toen de Maatschappij landelijk werd, zijn deze eerste 
jaarverslagen nergens afgedrukt en het lijkt mij wenselijk deze hier 
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in extenso te laten volgen, om ze voor het nageslacht te bewaren: 

M. T . B. d. Ph. 10 Mei 1843 
Verslag van den Secretaris over het jaar 1842—1843. 

Mijne Heeren, Geachte Medeleeden! 

Toen wij de werkzaamheden dezer M.t.b.d.Ph. be
gonnen, met de hartelijkste wenschen voor haren bloei, had niemand 
onzer zich durven vleyen nu reeds dien wensch in zooverre den korten 
tijd en overige omstandigheden dit gedoogden, vervuld te zien. Het 
moge op zichzelve beschouwd al zeer weing zijn, wat voor ons geschied 
is, bij de groote bedoelingen, waarvoor deze Mij is opgerigt, maar wat 
is Eén jaar, voor eene inrigting als deze, nog zoo geheel nieuw in ons 
land, onder zulke voor kunsten en wetenschappen in het algemeen, maar 
voor de Pharmacie in 't bijzonder, hoogst ongunstige tijdsomstandigheden. 
Het zoude dan ook teregt al te voorbarig zijn, indien wij nu reeds be
gonnen deze M. te roemen of slecht van haar begonnen te spreken, ware 
het niet, dat een in bijna alle gelijksoortige inrigtingen gebruikelijke ge
woonte bestond, dat zij, welke met het bestuur belast zijn, bij 't begin 
van den nieuwen jaarkring rekenschap gaven van hunne handelingen en 
bestuur. De thesor heeft zoo straks dien pligt vervuld, en U met den 
hoogst gunstigen toestand onzer finantiën bekend gemaakt. Een gelukkig 
voorteeken, M. H. in een land, in welke zoo weinige kassiers op een batig 
saldo kunnen roemen. 

Bezaten wij reeds eenen Bibliotheek en verzamelingen 
van drogerijen, dan zouden zij, welke met derzelver beheer belast waren, 
verslag doen van de zich onder hun berusting bevindende voorwerpen. 
Waren er commissiën voor uitgeschreven, Prijsvragen of andere onder
zoekingen ingesteld, alle hoogst wenschelijke zaken voor zulk eene M., 
het zoude hunne beurt zijn hier te staan, en alle hadden waarschijnlijk veel 
en belangrijk nieuws mede te deelen, van mij echter verwacht ge niets van 
dien aard. De Secretaris heeft nimmer iets nieuws te melden, dat <>an 
hem zelve afkomstig is, hij behoeft niets te besturen of te beslissen, hij 
is en mag niets anders zijn dan oor en pen; steeds luisterende behoeft 
hij slechts de verspreide klanken meer blijvend te maken, om ze te her
halen, waar dat pas heeft, zonder meer. Het moge vervelend schijnen, 
dat herhalen, doch het moet wel heel nuttig zijn, daar dit gebruik nog 
nergens wordt afgeschaft, evenmin als de gewoonte, om telken jare een 
overzigt in korte trekken te hooren van het gebeurde opdat men dan 
zelve het best den toestand dezer M. zoude kunnen beoordeelen. 

Mijn taak is daardoor niet groot noch moeyelijk en 
zoo ik dezelve niet naar behooren vervul, is' er weinig te mijner veront
schuldiging dan de innige verzekering dat ik steeds al wat in mijn ver
mogen is, gedaan heb en zal blijven doen ter bevordering van den bloei 
dezer M. 

Ik begon zoo straks met den toestand onzer M. als 
vrij gunstig te roemen, en wie zal dit niet toestemmen als men weet, dat 
het getal leden, hetwelk bij de oprigting slechts 35 bedroeg, thans tot 8' 
geklommen is, waaronder 71 Heeren Apothekers, dat wij G.Z.D. geen 
dier leden door den dood ons zagen ontvallen en er weinige zijn welke niet 
bij herhaling onze vergaderingen bezocht hebben. 

Het locaal waarin wij aanvankelijk bijeen kwamen, 
was daarom a l ^ s te klein, zoodat mes naar deze aanzienlijke vergader-
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plaats moest verhuizen,'een ruil, welks baat (?) vooral in het warmere 
saizoen eerst regt zal worden gevoeld, te oordeelen naar de proeve, ons 
door al te groote spaarzaamheid onzer kasteleyn gedurende den winter 
vertoond. Het Bestuur zal intusschen zorgen dat deze proeve niet worde 
herhaald, en dat de uiterlijke warmte in dit lokaal niet afsteke bij die 
innige warmte, welke door de ijver der leden hier zal worden mede-
gebragt. 

De werkzaamheden waren niet zelden hoogst belang
rijk. Op de gewone vergaderingen, Elf in getal, welke geregeld op de 
tweede Woensdag in elke maand gehouden werden, hoorden wij eenen 
bepaalden spreker en op de meeste, belangrijke bijdragen, mededeelingen 
en vragen. 

Dr. S a r p h a t i sprak over de geschiedenis der 
Pharmacopeën. De Heer P a s over 't bereiden van Exstr. in 't Alge
meen en bragt dit onderwerp even als de Heer M a s t e n b r o e k twee 
verhandelingen over Bruine en roode kina, in verband met de op handen 
zijnde herziening der Pharmac. 

Belangrijke proeven werden door den Heer S w a r t-
w o u t medegedeeld over Aq. laur., met uitgebreide toeligtingen en Prof. 
S w a r t las in twee vergaderingen eene uitgewerkte en door proeven 
en menigvuldige bewijsstukken opgehelderde verhandeling over het onder
zoek van Arsenicum door middel van deszelfs verbinding met H. 

In de Maand December verpligt de Heer W a f e 1 -
b a k k e r deze vergadering door de mededeeling van zijnEd. ondervin
dingen bij 't gebruik van stoom in de Pharmacie, en in 't bijzonder over 
zijn van een volmaakte stoom toestel voorzien Laboratorium. 

De Heer S w a r t w o u t sprak nogmaals en wel in 
de vergadering van februari over een Potaas ontleding en Prof. S w a r t. 
was zoo goed ten derde male en wel in de vergadering van maart opte-
treden met Proeven en toeligtingen over wrijvings-electriciteit. 

De voortreffelijke en uitgebreide verhandelingen van 
den Heer W a 11 h e r in de laatste vergadering gehoord over thé ligt 
voorzeker u nog te versch in 't geheugen dan dat ik U daaraan zoude 
herinneren, ware ik niet als secretaris, zoals ik straks zeide, tot herhaling 
gedwongen. 

Behalve deze uitgewerkte verhandelingen, welke alle 
bijna door keurige proeven, voorbeelden, platen etc. werden opgehelderd 
en alle vruchten waren van eigen vlijt, hadden nog de Heeren M a s t e n 
b r o e k , K e r k h o f , K n o l en Prof. S w a r t meer of minder uitge
breide bijdragen, alsmede onder vele andere wetenschappelijke vragen, 
de door de Heeren K e r k h o f en W a f e l b a k k e r gestelde namentlijk 
van den eersten over de kool en aardappelbrandewijn en van den laatsten 
over de kleur van Aetherische Oliën en 't wit Bessengelei, tot nuttige 
leering en oefening strekte, terwijl daarenboven de vraag des Heeren 
Kerkhof over de Kool, de allesbehalve verkoolde (?) bijdrage van ons 
geacht medelid K n o l en de vraag over 't wit Bessengelei het proeven 
van het verfrisschend, maar niet wit ziend Gelei van witte Bessen ten 
gevolge hadden. 

Alle deze Heeren ontvingen behalve in de luide toe
juiching der leden ook bij monde van den President de betuiging, op hoe 
grooten prijs hunne werkzaamheid gesteld werd. Het zal U.E. opmerk-
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zaamheid intusschen niet ontgaan, dat van de 11 spreekbeurten, drie 
door Prof. Swart, twee door den Heer Swartwout, twee door den Heer 
Mastenbroek zijn vervuld en met die door Uwen tegenwoordigen presi
dent en Secretaris te weeg bragten, van de 11 voorlezingen 9 door leden 
van 't bestuur zijn volbragt. De President is niet in gebreke gebleven de 
leden bij herhaling daarop opmerkzaam te maken en uit te noodigen, maar 
zonder zoo veel gevolg als het bestuur wenschelijk scheen en meende te 
mogen verwachten. Het volgende jaar belooft een grootere verscheiden
heid, daar reeds vele leden hebben toegezegd op hunne beurt een voor
lezing te zullen houden. 

Dezelfde teleurstelling ondervond 't bestuur bij des-
zelfs pogingen tot aanwakkering der leeslust onder de leden, al hetwelk 
te weeg bragt, dat men tot eene voorgestelde uitbreiding dezer M. voor
alsnog vermeende niet te kunnen overgaan. 

Verslag van den Secretaris 8 Mei 1844 

Als Secretaris dezer M. rust op mij de aangename pligt U, Geachte M.l 
op deze jaarlijksche vergadering een kort verslag te geven van de be-
moeyingen en lotgevallen onzer M. gedurende den afgeloopen jaarkring. 

Ik noem dezen taak aangenaam, omdat het zoo ik 
hoop, instaat is UE. te zullen overtuigen, dat wij niet nutteloos zijn werk
zaam geweest, maar in tegendeel deze jeugdige M. zich duurzaam zien 
vestigen en in bloei toenemen. 

De thes. heeft U reeds medegedeeld, dat het aantal 
onzer leden is niet verminderd, dat het saldo der kas ƒ 284.22 bedraagt, 
en dat onze verzamelingen door aankoopen en geschenken merkbaar zijn 
verrijkt. 

Maar hoe verblijdend dit zijn moge, vergeten wij niet, 
dat het aantal der leden zoo min als het groot saldo de grond is, waaruit 
onze M. leven en bloei putten kan. 

Het is Uwe werkdadige ondersteuning, het zijn de 
wetenschappelijke bijdragen of voor materieelen welvaart opgegeven 
denkbeelden, waardoor de M. die hoogte kan bereiken, op welke wij 
onze zustervereenigingen thans zien schitteren. 

De leden, welke vooral hiertoe gedurende het afge
loopen jaar hebben bijgedragen, breng ik namens het bestuur bij dezen 
andermaal onze hartelijkste dank. Een derzelve echter, de Heer K r a m e r 
H o m m e s , die den tol des doods betaalde en wij niet meer danken 
kunnen, blijve in Zeegnend aandenken. 

Daar veel van de uitbreiding en vertakking onzer M. 
afhangt en zij des te nuttiger worden zal, naar mate zij algemeen zal 
worden ondersteund, heeft het bestuur genoopt de daartoe noodige stap
pen te doen; welke met een vrij goed gevolg bekroond. 

Onze circulaire aan de vele stedelijke geneeskundige 
commissies hier te lande, werden door de meeste op eene voor ons vol
doende en vereerende wijze beantwoord. Allen prezen ons plan en be
loofden de meest mogelijke ondersteuning en noemden eenige H. Apoth. 
welke Hun Ed. Zgl. geschikt voorkwamen om Départ, in de respectieve 
woonplaatsen te vestigen. Wi j hebben ons terstond met deze aangewezen 
heeren in correspondentie gesteld en ook bij deze mogten wij gelijke 
goedkeuring en bereidwilligheid ondervinden. 

12 



Deze Heeren voorlopige correspondenten zijn: 
te Haarlem de Heer Kahn 
„ Leyden ,, „ Haaxman 
„ Rotterdam 
,, Dordrecht 
„ Middelburg 
„ Delft 
„ 's Hage 
„ Utrecht 
„ Deventer 
,, Groningen 

Vrijdag Zijnen*) 
Holzapffel 
van de Kamer 
Kipp 
Vrijdag Zijnen 
Prof. de Fremerij en van Zetten 
Meylink 
Winter en van Mesdag 

Uit deze lijst vallen echter weg 1. de Heer d e V r i j , welke zich met 
Rott. kunstbroeders niet meende te kunnen verstaan en dus voor zijne 
vroeger aangenomen benoeming bedankte, en de Heer v a n d e K a m e r , 
aan welk door 't bestuur het correspondentschap is ontnomen, omdat 
deze zich inliet met het verkoopen van ? ? alias Biertjes? Een handel
wijze te zeer met onze beginselen strijdende, dat 't kon worden gedoogd 
de belangen onzer M. aan zulke handen te vertrouwen. 

Het B. houdt zich onledig in deze vacatures te voor
zien. Intusschen mogen wij vertrouwen binnenkort UE. te kunnen mede-
deelen de oprigting van D(epartementen) Dordrecht, 's Hage, Utrecht 
en Groningen. Zoodra mogelijk zal er alsdan tot het instellen der Alge-
meene wetten en van een Hoofdbestuur worden overgegaan. De circu
laire bestemd om het doel en middelen onzer M. algemeen bekend te 
maken is UE. onlangs voorgelegd geworden. 

Gedurende dit jaar werden de 12 gewone vergade
ringen gehouden, telkens 2e Woensdag der maand en met afwisseling 
door een klein deel der leden bijgewoond. Het is onnoodig aan te toonen, 
hoeveel er en voor de M. en de leden zelve aangelegen (is?) trouwer 
onze bijeenkomsten bij te wonen, want waarlijk aan verscheidenheid zoo 
min als belangrijkheid der bijdragen kan dit worden geweten. Op elke 
vergadering werd door een der leden een uitgewerkte verhandeling voor
gedragen, onder welke ik slechts aan die van onze geachte voorzitter 
over 't loodwater en de Castoreum, van den Heer K e r k h o f f over 
het N O gas, van Prof. S w a r t over Galvanische Electr. en S w a r t -
w o u t over 't onderzoek van ? ? ? en M a s t e n b r o e k over ? behoeft te 
herinneren, om UE. te binnen te brengen wat kennis aldus zonder moeite 
door ons is opgedaan. 

Ook de Heer R u s t (?), A l m a , v a n M e u r s en 
K n o l l en zeven (?) sprekers hebben het hunne gedaan om niet achter 
te blijven. Het is waar, de leden van 't bestuur zijn ook dit jaar weer het 
meest opgetreden, maar niet uit eigen bewegen. Men zou het moeyelijk 
gelooven hoe veel moeite het ons reeds gekost heeft, de leden zelve aan 
te moedigen en dringend te vragen. Wij blijven het beter hoopen en zullen 
zoolang mogelijk den bloey der M. helpen bevorderen. 

De wetenschappelijke vragen zijn in 't begin onzer 
jaarkring veelvuldiger geweest dan op 't einde. Wij bevelen dit deel 
onzer werkzaamheden niet minder aan. De wetenschappelijke bijdragen, 
uit de journalen, werden hoofdzakelijk door onze Geachte Voorzitter en 
Prof. S w a r t medegedeeld. 

*) bedoeld is de Vrij. 
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Onze M. werd een onderzoek opgedragen van het 
water, dat geschikt zijn zou voor een waterleiding binnen deze stad. 
Het onderzoek is door een Commissie uit ons midden zoo volbragt, dat 
wij waardiglijk hebben kunnen antwoorden aan de vereerende opdragt. 

Niet onbelangrijk is tevens de stappen door ons ge
daan bij de geneesk. commissie over 't verkoopen van bijtende zuren. 
Binnenkort hoopen wij in staat te zijn daarvan het resultaat mede te 
deelen. 

En hiermede heb ik mijnen taak naar vermogen vol
bragt. Het vertrouwen door het Bestuur in mij gesteld, is een krachtige 
spoorslag het mijne te blijven doen ter Bevordering van de belangen 
onzer M. Moge ik daarin in U allen navolgers, of liever, onovertrefbare 
voorgangers vinden' 

D e kwitant ies van 1842 zijn voor drukwerk, zaalhuur en een lesse
naar . Ui t die van 1843 blijkt de gezellige sfeer op .de vergaderingen. 
De rekeningen vermelden sigaren en tabak, maar ook broodjes met 
boter, kaas of vlees en d ry madera wijn. N a de verhuizing van de 
Z o n naa r de Z w a a n , die in de notulen word t vermeld, blijkt in de 
vergaderzaa l een zuurkast aangebracht te zijn. De rekening hiervan 
luidt: 

7 Jan O p de vergaderzaal in het gebouw de Wit te Zwaan op de 
1845 Nieuwendijk gemaakt een groote blikken Walm of Lucht-

tregter ƒ 7.50 
21 Op dezelve tregter een blikken pijp lang 15 voet, wijd 7 duim, 

met een elboog afsluiting gedekt met koperen plaat, van binnen 
en buiten geschilderd ƒ 15.50 

N o g twee posten zou ik uit deze rekeningen willen vermelden: 

24 Juny bij Frederik Muller gekocht 
1844 1 Berzelius Jahresbericht 22 Bd 2,3; 23 Bd 1,2 ƒ 13.80 

24 Bd ƒ 3.— 
11 Juny gekocht van P. J. Kipp te Delft twee toestellen voor het zwa-

1845 velwaterstofgas, met emballage enz. ƒ 17.50 

Door het feit da t deze s tukken uit de eerste jaren van de M a a t 
schappij a a n het licht zijn gekomen en vooral door de humoristische 
wijze waa rop S a r p h a t i zijn jaarverslag inkleedde, is onze kennis 
over het leven in onze beroepsvereniging zeer verrijkt. 
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RÉSUMÉS 

Goes er la pharmacie au XVIIème siècle. 

L'auteur nous entretient de trois résolutions de Goes, au XVIIème 
siècle, concernant le monopole des préparations des remèdes réservé 
uniquement aux pharmaciens, la création de la gilde des apothicaires, 
et les exigences pour les examens de pharmacie. 

Un prix-courant de verreries pharmaceutiques en 1853. 

L'auteur nous décrit un prix-courant de verreries pharmaceutiques 
retrouvé dans l'hôpital Sainte-Catherine à Gouda. 

C'est le plus ancien prix-courant néerlandais encore connu d'une 
fabrique d'accessoires de pharmacie en verre. 

Les premières années de la „Maatschappij". 

Nous n'avons guère de précisions concernant les premières années 
de la ..Koninklijke Nederlandse Maatschappij ter Bevordering der 
Pharmacie", alors que celle-ci n'était encore qu'une association locale 
à Amsterdam (1842—1846). Les rapports d'activité de 1842—1843, 
retrouvés, nous donnent des éclaircissements au sujet des premières 
années de la société. 




